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Samråd i Folketingets Energi-, Forsynings- og 
Klimaudvalg den 24. september 2015 om 
regeringens planer i forbindelse med 
efterforskning og indvinding af skifergas 
_____________________________________ 

DET TALTE ORD GÆLDER 

 

Pia Olsen Dyhr (SF) og Lisbeth Bech Poulsen (SF) har 

stillet følgende spørgsmål B til miljø- og 

fødevareministeren og energi-, forsynings- og 

klimaministeren. 

 

Samråds-spørgsmål B 

”Hvad agter regeringen at foretage sig på baggrund af 

erfaringerne med VK-regeringens tilladelse til 

efterforskning og indvinding af skifergas i 2010?” 

 

 

Svar: 

 

Indledning  Tak hr. formand, og tak for at få 

muligheden for at uddybe 

regeringens planer i forbindelse med 

efterforskning og indvinding af 

skifergas. 

 

  Jeg vil give en status for skifergas i 

Danmark samt processen for den 

evaluering, der skal foretages dels 

på baggrund af de samlede 

Energi-, Forsynings- og Klimaudvalget 2014-15 (2. samling)
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erfaringer, som indhentes fra den 

nordjyske boring, og dels den 

nationale udredning igangsat af 

Miljø- og Fødevareministeriet.  

 

Jeg vil herefter overlade ordet til 

miljø- og fødevareministeren, som vil 

fortælle mere om denne udredning. 

   

Regeringens 

holdning 

 Lad mig indledningsvis slå fast, at 

regeringen gerne ser, at 

olieselskaberne investerer i 

efterforskning og produktion af olie 

og gas i Danmark. Naturligvis 

forudsat, at aktiviteterne kan ske 

sikkerheds- og miljømæssigt fuldt 

forsvarligt. Dette gælder også 

skifergas. 

 

Vi må ikke glemme, at staten siden 

produktionen af olie blev indledt i 

1972 til og med 2013 har haft 

indtægter fra olie- og 

gasaktiviteterne i Nordsøen 

svarende til 383 mia. kr. 

 

På samme måde vil statslige 

indtægter fra en evt. produktion af 

skifergas være til gavn for vores 

velfærd og samfundsøkonomi og kan 
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være med til at betale for hospitaler, 

skoler, veje, jernbaner mv. 

 

Men det er afgørende, at der er både 

politisk og folkelig opbakning til 

energipolitikken bredt set, også når 

det gælder skifergas. 

 

Og derfor tager jeg de bekymringer, 

der er og har været i befolkningen, 

meget alvorligt.  

 

Det er blandt andet derfor, vi har 

valgt at videreføre det midlertidige 

stop for udstedelse af nye tilladelser, 

som den tidligere regering 

besluttede at indføre i 2012.  

 

Stoppet blev netop indført for at 

undersøge muligheden for at fremme 

efterforskning og indvinding af 

skifergas på en sikkerheds- og 

miljømæssig fuldt forsvarlig måde.  

Jeg synes også, at vi må konstatere, 

at processen i forhold til den 

nuværende tilladelse i Nordjylland 

har vist, at der er ting, der kan gøres 

bedre en anden gang. Eksempelvis i 

forhold til formidling af oplysninger til 

Folketing, kommuner og borgere.  
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Status for 

skifergas 

 

 I Nordjylland har rettighedshaveren 

[Total og Nordsøfonden] for nylig 

afsluttet Vendsyssel-1 

efterforskningsboringen. 

 

Total har oplyst, at boringen 

bekræftede tilstedeværelsen af gas i 

skiferen, men at lagtykkelsen var 

mindre end forventet.  

 

På den baggrund er boringen blevet 

lukket permanent.  

 

Rettighedshaveren vil nu analysere 

de data, boringen har bidraget med, 

og vurdere, om 

efterforskningsarbejdet i tilladelsen 

skal fortsætte. 

   

Regeringen afventer disse resultater, 

som forventes afrapporteret i løbet af 

2016.  

 

Samtidig har Miljø- og 

Fødevareministeriet igangsat en 

national udredning om skifergas, 

som forventes afrapporteret tidligt i 

2016.  
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På baggrund af disse to input skal 

der gennemføres en grundig 

evaluering af vores erfaringer med 

skifergas i Danmark. 

 

Det er vigtigt, at vi får et solidt 

grundlag for vores beslutning om 

fremtiden for skifergas i Danmark.  

 

Og det er ikke en beslutning, der 

hurtigt kan tages. Vi må tage ét 

skridt af gangen.  

 

Evalueringen  Derfor har regeringen heller ikke 

taget stilling til rammerne for 

evalueringen. Det vil ske, når 

vidensgrundlaget i form af erfaringer 

fra boringen i Nordjylland og den 

nationale udredning er på plads. 

 

Når evalueringen er færdig, skal 

Folketinget have en mere generel 

drøftelse af, hvorvidt der skal ske 

efterforskning efter og indvinding af 

skifergas i Danmark, og under hvilke 

rammer det i givet fald skal ske. 

 

I den forbindelse vil jeg gerne drøfte 

Folketingets rolle. Vi har jo allerede 

lavet nogle forbedringer af, hvordan 
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vi orienterer Folketinget, så det står 

helt klart, hvad det er, der skal bores 

efter, og hvordan det skal ske. Men 

lad os, når evalueringen foreligger, 

åbent drøfte om der er brug for 

yderligere ændringer.  

   

Afslutning:  Jeg vil gerne bruge lejligheden til 

igen at understrege, at det er vigtigt, 

at der er bred folkelig og politisk 

opbakning til energipolitikken. Blandt 

andet derfor er det vigtigt at belyse 

miljøaspekterne ved efterforskning 

efter og indvinding af skifergas, 

hvorfor jeg bakker fuldt op om den 

nationale udredning.  

 

Dét vil jeg lade miljø- og 

fødevareministeren sige mere om. 

 

Tak for ordet. 

 


